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Sběr měli na varroázu a mor včelího plodu 

Odevzdávají se vzorky. Vzorky nejde dělit, resp. z varroázy nejde odsypat na mor. Vzorek na varroázu nutno 
odevzdat do 10. 2. Kdo neodevzdá, je brán, jako by měl tři a více samiček. Vzorky na mor lze odevzdat i příští nebo 
přespříští schůzi, nebo na Čabárně. Vzorky na mor se budou vyšetřovat v laboratoři Agrola.  

Nové ohnisko moru je v Roztokách u Prahy. Včelařka objevila sama z příznaků. Ohnisko se dále hledá.  S morem 
začínají mít zkušenost všechny inspektoráty. Z množství 102 nebo 103 se spory namnoží během dvou nebo tří let 
na 105, což jsou již klinické příznaky.   

Výplata dotace 1.D 

Výplata proběhla, včelaři byli vyzváni, aby si zkontrolovali na účtu. Hlášení do Hradišťka je alfa a omega. Hlavní, 
jedinná zákonná povinnost. Od toho se odvíjí všechny dotace, respektive jsou jím podmíněny (i ty na technickou 
pomoc). 

Objednávka léčiv 

Objednávka léčiv byla k dispozici. Po inventuře léčiv přítelkyně Belušová nabídla starší zásoby Formidolu 81 
s prošlou expirační dobou za poloviční cenu (než je dnes). Přípravek by ale díky vhodnému skladování a své povaze 
měl být dostatečně účinný.   

Příprava přednášek 

Přednášky bývají v úterky na Čabárně. Jedna z přednášek bude dokončením načatého tématu „Včelí produkty“. 
Další téma bude „Prevence dle dr. Klímy“ – popis léčení a prevence s využitím organických kyselin (přítelkyně 
Belušová metodu rovnou ve zkratce nastínila).    

Informace k čerpání dotace Technická pomoc 

Mění se definice chovatelského roku, který se bude krýt nově s kalendářním. Přechodem však vzniká legislativní 
vákuum, které začíná 1. srpna a končí na konci roku. V tomto období je přechodně dotace možná i pro ty, kdo se 
zaregistrovali v roce 2019. Teoreticky by tam měly být stejné dotační prostředky jako na celý rok.  

Spolek Mája administruje dotaci pro nečleny svazu (svaz administrovat dotaci pro nečleny svazu odmítl). Spolek 
Mája si a tuto administraci účtuje finanční odměnu.  

Diskuse 

Svaz odepsal na dopis předsedy ZO Zdycha, ve kterém požaduje poskytnutí kopie dopisu přítele Plecitého, který 
se četl na zasedání RV, kde se volil předseda. Přítelkyně Belušová přečetla odpověď předsedkyně ČSV Mgr. 
Machové v tom smyslu, že není oprávnění k poskytnutí dopisu a zvukový záznam se nepořizoval. Což je dle 
účastnice sjezdu, př. Belušové v rozporu s tím, co bylo prezentováno delegátům. 

Přítelkyně Belušová doporučila firmu vceli-svicky.eu (společnost Annkas) – dají se zde koupit mezistěny a spousta 
dalšího. Mezistěny jsou lisované za studena a mezistěna z vosku s parafínem se ani nedá vyrobit, protože by se 
rozsypala. Také je zde možný nákup apiterapeutických přípravků a prvků jako například inhalačních masek. Dále 
přítelkyně Belušová ukázala a nechala kolovat přikrmovací těsta, kterým se dá řešit dokrmování nebo 
podněcování. Je možné se domluvit na hromadnější odběr. Přípravků je mnoho. Pozor na Apivital, to je pouze 
cukr, nic přidaného z biologicky účinných látek. 



Zásoby se dají vydezinfikovat ozónem, generátory jsou již k dostání. Do nějaké míry lze likvidovat i spory moru 
včelího plodu, ale účinnost závisí na mnoha faktorech. Dotaz, zda lze dezinfikovat i mrazem – ano. Přítel předseda 
zneutralizoval doma všechny květiny a dostal… pochvalu.  

Dle přítele Pláteníka jsou odjakživa různé názory na to, kolik má do úlu být vlastně otvorů, která očka mají být 
otevřena, kde umístěna apod. Toto až filosofické přemítání nad pluralitou názorů a věčným hledáním včelařské 
pravdy vyprovokovalo přítele Jiráka k tomu, aby se na tyto složité otázky začal domáhat jasné odpovědi. Dotaz 
zůstal nezodpovězen, pouze dal u přítele předsedy vzpomenout na slavné hádky přátel Šefla a Řezníčka, kteří se 
o tomto tématu (a zřejmě o jakémkoliv tématu) byli schopni hádat dlouhé hodiny.  

Přítel předseda má vypozorováno na svém stanovišti, že 35 včelstev na jednom místě je optimum, nad 50 včelstev 
už je snůška nižší a méně zdravá včelstva.  

Přítel Jirák vznesl poněkud horrorový dotaz, zda je pravda, že existují masožravé včely. Přítel předseda připomenul 
velkou šíři živočišné říše, která by podle odhadů měla čítat až 20 tis druhů včel. Ale i mezi 13 tisíci popsanými 
druhy může být leccos. Odpovědí tak přítel předseda obrátil pozornost ze včely masožravé opět na včelu 
medonosnou.  

Přítel Zdych zavzpomínal na devadesátky a pěnu řepkového medu. Př. Pláteník pohovořil o radosti ve včelaření a 
starších zdrojích včelařské moudrosti. I (a zejména) ve včelařství je nutné si klást si až existenciální otázky a ptát 
se po smyslu - proč co dělám?  

Při lamentování nad diletantským přístupem k léčení v podání nejmenovaného přítele nadnesla přítelkyně 
Belušová k diskusi téma vzdělání včelařů a jeho vyjadřování nějakými úrovněmi. Například, že by bylo možno 
nechat si své včelařské znalosti osvědčit zkouškou a získat tak odznak bronzového, stříbrného či zlatého včelaře, 
nebo jiné. Tyto úvahy dospěly ale rychle do limitního bodu, kdy si přítomní představili, že by pak včelaři mohli 
vypadat jako sovětští generálové s medailemi a frčkami a myšlenku raději opět zapudili.  

Včela poslouchá kolenem a není s tím v živočišné říši sama. 

Přítelkyně Belušová nadnesla téma, zda někdo má problémy s lesními mravenci. Nato popsala boj celé rodiny proti 
nim. Svoje zkušenosti přidali i přítel Pláteník a přítel předseda. Přes naftová a olejová pole a bariéry si mravenci 
budují můstky. Téma boje s mravenci bylo překvapivě rozsáhlé a vrstevnaté. Naději lze spatřit v zahradnických 
lepivých nátěrech a lanolínu v ovčí vlně.  Bude odzkoušeno.  

Příští schůze by měla být výroční. Pokud by se situace zhoršovala, ještě se odloží.  

Dotaz přítele Jiráka na přítele Pláteníka a jeho včelaření v ležanech. Přítel Pláteník odvětil, že teprve začíná a 
nemá ještě dost zkušeností. Určitě ale dá vědět.   

Zapsal přítel Jan Červený  


